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Szlovákia feliratú sállal fényképezkedett Orbán és Heger

Ahogy az sejthető volt, a visegrádi országok (V4) miniszterelnökeinek kassai csúcsta-

lálkozóján is szóba került Orbán Viktor magyar miniszterelnök Nagy-Magyarországot 

ábrázoló szurkolói sálja. A csütörtöki csúcson közös fotó készült a magyar kormány-

főről és Eduard Heger szlovák miniszterelnökről, amelyen mindkettőjükön Szlovákia 

feliratú, szlovák nemzeti színű sál látható. Orbán Viktor kiposztolta közösségi olda-

lán a fényképet a következő szöveggel: „Magyar–szlovák két jó barát”. Közzétette Fa-

cebook-oldalán a fotót Eduard Heger is, a független államként 29 éve, 1993 óta létező 

Szlovákia kormányfője ugyanakkor a következő kommentárt fűzte hozzá: „Észrevet-

tem, hogy Orbán sálja elég régi, ezért adtam neki egy újat”. Orbán Viktor a találkozó 

utáni sajtótájékoztatón a sálra vonatkozó kérdésre csak annyit válaszolt: „take it 

easy!”, a meccs az meccs, a politika pedig politika, és a kettőt nem kell összekeverni.
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KLAUS IOHANNIS SZERINT HALASZTHATJÁK ROMÁNIA FELVÉTELÉT – ÚJABB OSZTRÁK BÍRÁLAT

Bizonytalan schengeni csatlakozás
Hiába próbálta Lucian Bode belügymi-
niszter bécsi tárgyalásai után tompíta-
ni a schengeni bővítéssel kapcsolatos 
helyi bírálatok élét, az osztrák kancel-
lár ismét a román határőrizeti rendszer 
hiányosságait ostorozta.

 » BALOGH LEVENTE

M
iközben a Bécsben tárgyaló Lu-
cian Bode belügyminiszter azzal 
próbálta elvenni a schengeni bő-

vítéssel kapcsolatos osztrák ellenkezés 
élét, hogy az nem közvetlenül Románia 
ellen irányul, az osztrák kancellár ismét a 
román határőrizeti rendszer hiányosságait 
bírálta, Klaus Iohannis államfő pedig már 
arra próbálta felkészíteni szerdán a közvé-
leményt, hogy a felfokozott várakozások 
ellenére idén sem biztos az ország csat-
lakozása a belső határellenőrzés nélküli 
európai uniós övezethez. Iohannis szerint 
lehetséges, hogy egy-két hónappal elha-
lasztják a döntést Románia schengeni öve-
zetbe történő felvételéről, ha nem biztos, 
hogy az Európai Unió Bel- és Igazságügyi 
Tanácsának december 8-i ülésén pozitív 
döntés születne erről. A román államfő er-
ről Rigában beszélt szerda délután azon a 
sajtótájékoztatón, amelyet Egils Levits lett 
elnökkel közösen tartott. Úgy vélte, sen-
kinek sem használna, ha Románia kieről-
tetne egy szavazást, amelyen nem hoznák 
meg a várt döntést. Az elnök viszonylag 
jónak ítélte Románia esélyeit a schengeni 
csatlakozásra, de hozzátette: egyelőre 
nem garantált, hogy valamennyi tagállam 
támogatja az ország csatlakozását a határ-
ellenőrzés nélküli térséghez. Hozzátette: 
Románia készen áll megválaszolni min-
den kérdést, ami a csatlakozással kapcso-
latban felmerül. Csütörtökön Litvániában 
arról beszélt: még lehetségesnek tartja a 
december 8-i szavazást, addig még van idő 

megoldani a problémákat. Iohannis még 
szerdán újságírói kérdésre külön reagált 
Karl Nehammer osztrák kancellár keddi 
zágrábi kijelentésére, mely szerint bizton-
sági kockázatot jelent, hogy az Ausztriában 
tartózkodó százezer illegális bevándorló 
közül 75 ezren Románián, Bulgárián és 
Magyarországon utaztak át anélkül, hogy 
az ottani hatóságok nyilvántartásba vet-
ték volna őket. „Románia nem volt, most 
sem az, és a jövőben sem lesz olyan or-
szág, amely előidézné a migrációt, vagy 
megengedné azt” – jelentette ki Iohannis, 
nyomatékosítva, hogy az illegális határát-
lépésről beszél. Hozzátette: az osztrák fél-
ben aggodalmat keltő migránshullám nem 
Románián, hanem a balkáni útvonalon 
keresztül ér Nyugat-Európába. Megjegyez-
te: Románia nem része ennek a balkáni 
útvonalnak, de módjában áll visszafogni 
az illegális migrációt. Arra is kitért, hogy a 
kérdés tisztázása érdekében Lucian Bode 
belügyminiszter Bécsbe utazik, hogy tech-
nikai részletekbe menő megbeszélést foly-
tasson osztrák hivatali kollégájával. Bode 
szerdán este már be is számolt arról, hogy 
a Bécsben Gerhard Karner osztrák belügy-
miniszterrel folytatott egyeztetésen Karner 
leszögezte: a schengeni bővítés ellenzésé-
vel kapcsolatos nyilatkozatok nem Romá-
nia ellen irányulnak, csupán annak a jel-
zését szolgálják, hogy az osztrák kormány 
a migrációs helyzet hatékonyabb kezelését 
akarja. Bode szerint az osztrák aggoda-
lom érthető, hiszen csupán idén mintegy 
100  000 menedékkérelmet nyújtottak be 
az országban. A miniszter elmondta, a 
találkozón tájékoztatta osztrák kollégáját 
arról, hogyan védi Románia az Unió kül-
ső határait, hogy hogyan tesz eleget az 
illegális határátlépők és a menedékkérők 
regisztrációjára vonatkozó kötelezettsé-
gének. Bode szerint az év első nyolc hó-
napjában a nyugat-balkáni útvonalon 128 
438 migránst regisztráltak, ebből 3574-en 

Szerbiából érkeztek Romániába, és itt re-
gisztrálták őket, és az összes migráns csu-
pán mintegy 2,7 százaléka érkezett az EU-
ba Románián keresztül. Bode szerint ez 
szilárd érv annak alátámasztására, hogy 
Románia nem a nyugat-balkáni migrációs 
útvonalon fekszik. A miniszter arra is em-
lékeztetett, hogy a román hatóságok ko-
molyságát, profi zmusát és felszereltségét 
az Európai Bizottság jelentése is méltatta, 
amelyben az ország felkészültségét vizs-
gálták a schengeni tagságra.

Bode kincstári optimizmusa azonban 
nem hatotta meg Karl Nehammer osztrák 
kancellárt, aki szerdán este Zágrábban 
megismételte egy nappal korábbi kijelen-
tését, miszerint Horvátország schengeni 
csatlakozását támogatja, Románia és Bul-
gária felvételét azonban megvétózhatja, 
mivel szerinte ez a két ország nem tesz 
elegendő erőfeszítést az illegális migráció 
megfékezésére. Egyúttal a schengeni rend-
szer reformját követelte. „Horvátország 
korrekt módon teljesítette a vállalásait. 
Támogatni fogjuk Horvátország schen-
geni csatlakozását, de nagyon kritikusan 
fogunk viszonyulni Bulgária és Románia 
eredményeihez” – szögezte le Nehammer. 
Emlékeztetett: az Ausztriába idén belépő 
mintegy százezer illegális migráns közül 
mintegy 75 ezret egyetlen olyan EU-tag-
államban sem vettek nyilvántartásba, 
amelyen áthaladt. Az osztrák hatóságok 
vizsgálatai az érintettek mobiltelefonjai 
alapján azt az eredményt hozták, hogy 
többségük Bulgárián és Románián, vagyis 
a kelet-balkáni útvonalon haladt át. Ezért 
„problémásnak” nevezte a két országot, és 
emlékeztetett, hogy más EU-tagállamok – 
így Hollandia – is ellenezték a két ország 
csatlakozását. Az osztrák kormány olyan 
uniós szabályozást akar, amely lehetővé 
teszi, hogy egyszerűbben visszaküldhes-
sék azokat a migránsokat, akik esetében 
esélytelen a menekültstátus megadása.

Két jó barát. Orbán Viktor és Eduard Heger a V4-csúcson

 » RÖVIDEN

A BBTE ismét megvizsgálja
Lucian Bode doktori disszertációját
A kolozsvári Babeş–Bolyai Tudomány-
egyetem (BBTE) ismét megvizsgálja 
Lucian Bode belügyminiszter doktori 
disszertációját, miután újabb plágium-
gyanú merült fel azzal kapcsolatban. Az 
egyetem csütörtöki közleményében arról 
tájékoztatott, hogy a Bode disszertációjá-
val kapcsolatban megjelent új informáci-
ók ismeretében az etikai bizottság ismét 
megvizsgálja a dolgozatot. Tekintettel az 
ügyet övező nagy érdeklődésre ezúttal 
független nemzetközi szakértőket is 
bevonnak a vizsgálatba – szögezték le. 
Az egyetem etikai bizottsága korábban 
megállapította, hogy a disszertáció 
szerzője egy sor etikai vétséget követett 
el, hibásan idézett más művekből és né-
hány részletet plagizált is, összesen 2,95 
százalékban, de a hibák nem indokolnak 
szankciókat. A plágiumokra szakosodott 
bukaresti újságíró, Emilia Șercan szerint 
viszont valójában a mű 18,5 százaléka 
plágium.
 
Megérkezett az első szállítmány a
koronavírus elleni új típusú vakcinából
A héten megérkezett Romániába az első 
szállítmány a koronavírus elleni új típusú 
vakcinából – jelentette be csütörtökön 
az egészségügyi miniszter. Alexandru 
Rafi la rámutatott, az oltást a háziorvosi 
rendelőkben és az ország főbb kórháza-
iban kialakított oltóközpontoknál lehet 
kérni hamarosan. Az új típusú vakcina 
a koronavírus omikron-variánsa ellen 
nyújt védelmet. Mindazok, akik már be-
adattak maguknak két vagy három dózist 
a régi formulájú oltásból, harmadik vagy 
negyedik adagként kérhetik az újat.
 
Zelenszkĳ : Oroszország emberiesség
elleni bűncselekményt követ el
Oroszország emberiesség elleni bűncse-
lekményt követ el az ukrán energiahá-
lózat támadásával – mondta Volodimir 
Zelenszkij ukrán elnök szerdán az ENSZ 
Biztonsági Tanácsában, a kérésére össze-
hívott rendkívüli ülésen. „A hőmérséklet 
nulla fok alatt van, miközben milliók 
maradtak energia, fűtés és víz nélkül: 
egyértelműen emberiesség elleni bűn-
cselekményről van szó” – hangsúlyozta 
Zelenszkij. Az ukrán elnök egyúttal 
elutasította a terror módszerét, amelyet 
az orosz fegyveres erők alkalmaznak 
országában. Leszögezte: a nemzetközi 
közösség nem lehet egy terrorista állam 
túsza. Egyúttal a légvédelmi támogatás 
fokozását kérte. Szerdán Oroszország 
újból erőteljes csapásokat mért Ukrajná-
ra, ami miatt jelentős károk keletkeztek 
a víz- és az áramhálózatban, legalább 
hatan meghaltak, és három nukleáris 
létesítmény kapcsolódott le a víz- és 
fűtéshálózatról. Az egyik legfőbb célpont 
az ukrán főváros, Kijev volt, ahol a 
támadások következtében a háztartások 
80 százaléka maradt víz és áram nélkül. 
Tömeges áramszünet van Moldovában, 
amelyet az ukrán energiahálózatok elleni 
támadások idéztek elő, az ország több 
mint fele áram nélkül maradt.
 
Szerb–koszovói megállapodás
a rendszámtáblavitában
Megállapodásra jutott Szerbia és Koszovó 
a két éve tartó rendszámtáblavitában, 
és ezzel csökkent a térségben kialakult 
feszültség. Az uniós közvetítéssel, szerda 
késő este született egyezség szerint Szer-
bia felhagy azzal, hogy koszovói települé-
sek nevével ellátott rendszámokat állítson 
ki, Koszovó pedig eláll a koszovói szerbek 
rendszámtáblacseréjére vonatkozó intéz-
kedésektől, illetve a pénzbüntetésektől.

 » HÍRÖSSZEFOGLALÓ

Romániának nem szabad belemennie 
ebbe a játékba – jelentette ki szerdán Ni-

colae Ciucă miniszterelnök annak kapcsán, 
hogy magyar hivatali kollégája, Orbán Viktor 
nemrég Nagy-Magyarország-térképet ábrázo-
ló sállal jelent meg a magyar és a görög lab-
darúgó-válogatott mérkőzésén. Ciucă leszö-
gezte, Románia évek óta nagy erőfeszítéseket 
tesz azért, hogy a schengeni térség, valamint 
a Gazdasági Együttműködési és Fejleszté-
si Szervezet tagja legyen, nemzetközi és a 
szomszédos országokkal való kapcsolatait a 
jogállamiság elveire és a nemzetközi törvé-
nyekre alapozza. Orbán gesztusa kapcsán 
rámutatott, volt már példa ilyenekre, Romá-
niának azonban „nem szabad belemennie 
ebbe a játékba”. „Mi csak tartsuk be a játék-
szabályokat, a jogállamiság szabályait, a jó 
együttműködés szabályait, legyünk nyitot-
tak a párbeszédre, kapcsolataink alapjául az 
európai és nemzetközi szintű egyezmények 
szolgáljanak” – fogalmazott. A miniszterel-
nök ezzel némileg enyhébb hangnemet ütött 
meg az ügyben, mint a külügyminisztérium. 
A külügy ugyanis hétfőn bejelentette: közöl-
te a bukaresti magyar nagykövettel, hogy 
„határozottan helyteleníti” Orbán gesztusát. 
A külügy hangsúlyozta, „minden revizionis-
ta megnyilvánulás elfogadhatatlan. 

Nicolae Ciucă nem megy bele a „sáljátékba”


